

January 14, 1955
**Soviet Translation, 'A Brief Summary of the 1
January 1955 Issue of the Newspaper Mardom N^o
261' (Attachment)**

Citation:

"Soviet Translation, 'A Brief Summary of the 1 January 1955 Issue of the Newspaper Mardom N^o 261' (Attachment)", January 14, 1955, Wilson Center Digital Archive, RGANI, f. 5, op. 28, d. 347. Department for Relations with Foreign Communist Parties (International Department of the Central Committee), 1953-1957, microfilm, reel 83. Translated for CWIHP by Gary Goldberg
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/119658>

Summary:

This is a summary of articles found in the "Mardom" newspaper, which was published illegally in Iran by the underground communist Tudeh (People's) Party of Iran. This issue criticized the Shah's cooperation with the Americans and the British, as well as recent agreements regarding financial and border between Iran and the Soviet Union, creating what is said to be the basis of a friendship between the two countries.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

КРАТКОЕ СОДЕРЖАНИЕ ГАЗЕТЫ "МАРДОМ" № 261
от 1 января 1955 года.

В газете опубликована передовая, три больших статьи и обращение от редакции. На первой странице сверху крупным шрифтом набран призыв:

"Америка и Англия превратили нашу страну в свою колонию. Только союз всего патриотического народа в едином об"единенном национальном антиимпериалистическом фронте может положить конец зловещему господству колонизаторов. Мы призываем Движение национально-го сопротивления сотрудничать с Народной партией Ирана в деле проведения подготовительных мероприятий по созданию такого фронта".

В передовой статье, озаглавленной "Подписание соглашения об урегулировании разногласий между Ираном и СССР еще раз ярко показало внешнюю политику северного соседа Ирана - политику мира и дружбы", информирует своих читателей о подписании советско-иранского соглашения, приводит отдельные выдержки из соглашения и дает оценку этому соглашению.

Сообщая о том, что 11 января /2 декабря 1954 г./ состоялась церемония подписания советско-иранского соглашения об урегулировании пограничных и финансовых вопросов, газета в передовой отмечает, что "подписание этого соглашения, в котором нашли свое разрешение, на основе взаимного уважения, все пограничные и финансовые разногласия между сторонами, приветствовалось всей общественностью Ирана и было воспринято как еще одно великолепное проявление беспристрастной и основанной на уважении политики соседнего нам социалистического государства по отношению к малым странам".

В передовой статье цитируется то место из выступления совпосла во время подписания соглашения, где он говорит о том, что у Советского Союза нет территориальных претензий ни к каким государствам, в том числе ни к одному из соседних государств. Одновременно приводится содержание ст.ст. 1 и 4 соглашения.

Комментируя ст.1 соглашения, газета отмечает, что эта "статья соглашения подтверждает беспочвенность пропаганды американо-английских империалистов и их иранских агентов, которые заявляли о том, что Советский Союз покушается на территорию Ирана...".

Касаясь истории переговоров, газета отмечает, что иранские правительства использовали наличие разногласий между Советским Союзом и Ираном для подстрекательства против Советского Союза и всегда препятствовали успешному проведению переговоров. "Во время последних советско-иранских переговоров, - подчеркивает газета, - империалистические круги и их иранские наемники не останавливались ни перед чем, чтобы воспрепятствовать этим переговорам. Однако предложения Советского Союза были так сильно поддержаны иранским народом, что возражение против этих предложений влекло за собой большой позор. Именно поэтому им /империалистам и их наемникам - прим.наше./ не удалось сорвать переговоры".

В заключение в передовой статье говорится, что "иранский народ с радостью воспринял новое соглашение между Ираном и Советским Союзом...и считает Советский Союз своим настоящим другом, а американо-английских грабителей - своими непримиримыми врагами!".

Одна из статей газеты посвящена 75-й годовщине со дня рождения И.В.Сталина. Статья озаглавлена "И.В.Сталин - великий гений человечества".

В статье под заголовком "Кто несет ответственность за все эти преступления" рассказывается о пытках, которым подвергаются заключенные патриоты, даже женщины. В статье приводятся слова одного из тюремщиков /фамилия не указана/, который заявил: "Шах и Захеди заверили нас, что мы можем делать все, что захотим. Народная партия не проводит никакой работы. Газеты и меджлис тоже в руках правительства. А если народ зашевелится, то мы его расстреляем".

Ответственными за эти преступления газета считает депутатов меджлиса, министра юстиции и прокурора верховного суда, которые не хотят воспользоваться своими правами и положить конец всем этим преступлениям.

Третья статья, озаглавленная "Глупая пропаганда убийц из военного губернаторства", касается заявления военного губернаторства о том, что Народная партия якобы имеет свой террористический аппарат.

Газета опровергает это заявление и пишет, что не только народ, но и само военное губернаторство убеждены в том, что Народная партия является противником террора и борется против террора. Подобным маневром военному губернаторству не удастся обмануть народ.

В небольшом обращении, помещенном в газете, редакция призывает членов партии, друзей партии и всех, кто борется против колонизаторов, использовать все возможности для распространения газеты "Мардом".

III СЕКРЕТАРЬ ПОСОЛЬСТВА
СССР В ИРАНЕ

Д. Баранов /Д. Баранов/

АТТАШЕ ПОСОЛЬСТВА
СССР В ИРАНЕ

В. Панкратов /В. Панкратов/

3-ру,
14.1.55 г.

A BRIEF summary of the 1 January 1955 issue of the newspaper "Mardom" N° 261

An editorial, three large articles, and an appeal from the editorial board was published in the newspaper. An appeal in a large font was on the top of the first page:

"America and Britain have turned our country into their own colony. Only a union of all the patriotic people into a single united national anti-imperialist front can put an end to the sinister domination of the colonizers. We call for the Movement of National Resistance to cooperate with the People's Party of Iran to carry out preparatory measures to create such a front".

The editorial, entitled "The signing of an agreement to settle differences between Iran and the USSR again clearly demonstrated the foreign policy of Iran's northern neighbor, a policy of peace and friendship", informs its readers about the signing of the Soviet-Iranian agreement, quotes excerpts from the agreement, and gives an assessment of this agreement.

Reporting that a signing ceremony of the Soviet-Iranian agreement settling financial and border issues was held on the 11th of Azar (2 December 1954), the newspaper notes in the editorial that "the signing of this agreement, in which all the border and financial differences between the sides found their solution on the basis of mutual respect, was welcomed by the entire public of Iran and was perceived as one more great manifestation of the fair policy of our neighboring socialist state toward small countries based on mutual respect".

The editorial quotes the place from the speech of the Soviet ambassador during the signing of the agreement where it says that the Soviet Union has no territorial claims toward any country, including not a single one of the countries which border it. The content of articles 1 and 4 of the agreement are quoted at the same time.

Commenting on article 1 of the agreement, the newspaper notes that this "article of the agreement confirms the groundlessness of the propaganda of the American and British imperialists and their Iranian agents who declared that the Soviet Union is encroaching on the territory of Iran..."

Regarding the history of the negotiations, the newspaper notes that Iranian governments used the existence of differences between the Soviet Union and Iran for incitement against the Soviet Union and always obstructed the successful conduct of the negotiations. "During the recent Soviet-Iranian negotiations", the newspaper stresses, "imperialist circles and their Iranian hirelings did not stop at hindering these negotiations. However, the proposals of the Soviet Union were so strongly supported by the Iranian people that an objection to these proposals would have incurred great shame. That is why they (the imperialists and their hirelings - our note) did not manage to wreck the negotiations".

In conclusion the editorial says that "the Iranian people received the new agreement between Iran and the Soviet Union with joy and consider the Soviet Union their real friend, and the American and British robbers, their implacable enemies!"

One of the articles is devoted to the 75th anniversary of the birth of I. V. Stalin. The article is entitled, "I. V. Stalin, the great genius of mankind".

In an article under the headline, "Who bears responsibility for all these crimes[?]", it tells of the tortures to which patriots, even women, are being subjected. The article quotes the words of one of the jailers (the name is not given), who said: "The Shah

and Zahedi assured us that we can do what we want. The People's Party is not doing any work. The newspapers and the Majles are also in the hands of the government. And if the people begin to stir then we will shoot them".

The newspaper considers Majles deputies, the Minister of Justice, and the prosecutor of the Supreme Court, who do not want use their rights and put an end to all these crimes, to be responsible for these crimes.

The third article entitled, "The stupid propaganda of the murderers from the military governorship" concerns a statement that the People's Party supposedly has its own terrorist apparatus.

The newspapers refutes this statement and writes that not only the people, but the military governorship itself is convinced that the People's Party is an opponent of terror and fights against terror. The military governorship will not manage to deceive the people with such a maneuver.

In a small appeal placed in the newspaper the editorial board calls upon Party members, friends of the Party, and all who fight the colonizers to use every opportunity to distribute the Mardom newspaper.

THIRD SECRETARY OF THE SOVIET EMBASSY IN IRAN
[signature] (D. Baranov)

ATTACHÉ OF THE SOVIET EMBASSY IN IRAN
[signature] (V. Pankratov)

3-ru
14 January 1955